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B.

Z  życia izb adwokackich

I z b a  g d a ń s k a

Z o r g a n i z o w a n e  p r a w o  c z y  
u n o r m o w a n a  o r g a n i z a c j a .  
Odczytem adwokata Kazimierza O- 
grodzkiego pt. „Prawo a organizacja 
i zarządzanie” rozpoczęła swą działal
ność w dniu 4 kwietnia br. Komisja 
Nauk Prawnych Gdańskiego Towarzy
stwa Naukowego. Do sali odczytowej 
GTN przy ul. Grodzkiej w Gdańsku 
przybyli liczni goście, zaproszeni spo
śród przedstawicieli środowiska nau
kowego i zawodów prawniczych (są
downictwa, prokuratury, arbitrażu go
spodarczego, palestry i radców praw
nych).

Przewodniczący komisji doc. dr ha- 
bił. Edwin Rozenkranz, witając przy
byłych, wyraził zadowolenie, że nau
ka i praktyka reprezentowane są tak 
szeroko, co może dać początek ścisłe
mu współdziałaniu na przyszłość.

Prelegent, opierając się na swym 
wieloletnim doświadczeniu adwokata

oraz na znajomości spraw naukowej 
organizacji, przedstawił drogi dotych
czasowego rozwoju tej organizacji i o- 
siągnięte w tej mierze sukcesy w na
szym stuleciu oraz jej rolę i znacze
nie w socjalizmie jako dźwigni postę
pu techniczno-ekonomicznego, a na
stępnie omówił szeroką już dziś pene
trację organizacji i zarządzania, pod
kreślając zarazem dominującą rangę 
tej dyscypliny wiedzy również na sty
ku z prawem. Mówca wysunął postu
lat wprowadzenia jej do studiów i 
praktycznych zastosowań. W efekcie 
zorganizowanego prawa i nowoczes
nych metod pracy prawników prele
gent rokował wyzwolenie ogromnych 
rezerw pamięci i czasu dla tych war
tościowych kadr naukcwo-zawodo- 
wych.

Dyskusja uzupełniła odczyt wielo
ma cennymi uwagami.

AćLw. L. Ostrowski

I z b a  k a t o w i c k a

1. W dniu 19 stycznia 1974 r. od
była się narada kierowników zespo
łów adwokackich, w której wzięli u- 
dział członkowie Rady Adwokackiej, 
wizytatorzy zespołów adwokackich 
oraz przedstawiciel Prokuratury Wo
jewódzkiej w Katowicach.

Referat wprowadzający wygłosił 
dziekan adw. Henryk H o l a k .  Na 
wstępie przypomniał on o 50-letniej 
rocznicy śmierci Włodzimierza Lenina 
i zalecił zespołom adwokackim uw
zględnienie tematyki związanej z dzia
łalnością Lenina w doskonaleniu za
wodowym adwokatów. Dziekan apelo
wał o dobry klimat pracy w zespołach 
adwokackich, o właściwą postawę po

lityczną w wystąpieniach sądowych i 
o prawidłową treść pism procesowych. 
Mówca stwierdził, że konieczne jest 
dążenie do zmniejszenia rażących dys
proporcji w obrotach uzyskiwanych 
przez poszczególnych członków zespo
łów adwokackich przy uwzględnieniu 
niezbędnych różnic, jakie wynikają ze 
zdolności i pracowitości. Niewłaściwe 
jest udzielanie promes przyjęcia do 
zespołu osób ubiegających się o wpis 
na listę adwokatów lub wpisanych na 
listę z ograniczeniem z art. 70 pkt 3 
ustawy o ustroju adwokatury — przed 
zajęciem stanowiska przez Radę Ad
wokacką.

Dziekan przypomniał o obowiązku
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kierowników zespołów adwokackich 
informowania na bieżąco Rady Adwo
kackiej o przebiegu akcji doskonalenia 
zawodowego i politycznego.

Wicedziekan Miłosz C h m i e l  do
konał oceny pracy referatów: wizyta
cyjnego, zespołów adwokackich oraz 
doskonalenia zawodowego i politycz
nego. Poinformował on zebranych o 
pozytywnej ocenie przez naczelne or
gana adwokatury pracy zespołu wizy
tacyjnego Rady Adwokackiej w Kato
wicach i wykonania przez niego (iloś
ciowo i jakościowo) planu wizytacji na 
rok 1973.

Ocena pracy zespołów adwokackich 
jest w zasadzie, jeśli chodzi o ogół ze
społów — pozytywna. Są jednak je
szcze nieliczne zespoły, w których pa
nuje niewłaściwa atmosfera i stosunki 
międzyludzkie. W tych zespołach Rada 
Adwokacka zmuszana była nie u- 
względnić kandydatów przedstawio
nych na kierowników i powierzyć kie
rownictwo tymczasowo w trybie art. 
28 § 2 u. o u.a. Poza tym przy powoły
waniu kierowników i zastępców kie
rowników Rada Adwokacka kierowała 
się wolą ogółu członków zespołów.

Wicedziekan Miłosz Chmiel stwier
dził, że konieczność prawidłowego w y
konywania usług prawnych dla ludno
ści podkreślona została ostatnio w 
przemówieniu Ministra Sprawiedliwo
ści na plenarnym posiedzeniu Naczel
nej Rady Adwokackiej. Realizacji tego 
postulatu ma służyć doskonalenie za
wodowe i polityczne. Poza tym istnieje 
konieczność polepszenia form pomocy 
udzielanej kolegom w sprawach zawo
dowych. Kontrolą poziomu pracy za
wodowej adwokatów powinny się za
jąć zebrania członków zespołów. Wizy
tacje przeprowadzane przez Radę Ad
wokacką mają na celu przede wszyst
kim cele instruktażowe, a nie zebranie 
materiału do postępowań dyscyplinar
nych. Poprawa jakości usług adwoka
tury ma być wkładem do „wydłużone
go kroku” ogółu pracujących w dąże
niu do poprawy gospodarki kraju. Stąd

apel o projekty usprawniające pracę 
zespołu adwokackiego.

Zagadnieniem bardzo ważnym w 
organizacji zespołu adwokackiego jest 
zagadnienie podziału pracy i dochodu. 
Nowy arkusz rozliczeniowy daje pod
stawę do zwalczania uchylania się od 
pracy przez niektórych członków ze
społów adwokackich.

Na zakończenie wicedziekan Chmiel 
jako I sekretarz POP PZPR przy Ra
dzie Adwokackiej poinformował o pra
cy organizacji partyjnej i o odbywa
nych przez nią otwartych zebraniach 
szkoleniowych, które są właściwą for
mą kontaktu z całym środowiskiem 
adwokackim.

Skarbnik Rady Adwokackiej adw. 
Antoni S u s z k a  przedstawił dane sta
tystyczne dotyczące gospodarki finan
sowej adwokatury w Izbie: wysokości 
kosztów administracyjnych Z.A., obro
tów itp. Mówca zapowiedział zorgani
zowanie odrębnego spotkania z k ie 
rownikami zespołów adwokackich i 
księgowymi. Apelował też do nowo 
wybranych kierowników Z.A. o dys
cyplinę finansową i ścisłe przestrzega
nie formalnych aspektów w obrocie fi
nansowym, o terminowość sprawoz
dawczości Z.A. Dokonał zarazem oce
ny sytuacji lokalowej zespołów adwo
kackich. Podkreślił potrzebę mechani
zacji pracy w zespołach adwokackich 
przez stosowanie maszyn liczących, 
magnetofonów, dyktafonów i ksero
grafów. Oświadczył, że maszyny do 
pisania zakupione w granicach 
5.000 zł Rada Adwokacka sfinansuje. 
Jako zespoły eksperymentalne w za
kresie mechanizacji pracy wytypowa
no Z.A. Nr 2 w Katowucach i Z.A. Nr 
1 w Cieszynie. W toku są starania o 
zorganizowanie w budynku Sądu Wo
jewódzkiego w Katowicach powielarni 
akt, z której obok sądu korzystałyby 
zespoły adwokackie w Katowicach.

Skarbnik omówił także nieprawi
dłowości stwierdzone na koncie 34a, 
wyjaśniając przy tym, że niektóre ope
racje finansowe przeprowadzone nie
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prawidłowo na tym koncie powinny 
być dokonywane z funduszu socjalne
go.

Członek Rady Adwokackiej adw. 
Franciszek K u s t  os jako kierownik 
referatu zespołów adwokackich omó
wił nieprawidłowości stwierdzone 
przez Radę Adwokacką w protokołach 
zebrań wyborczych zespołów. Dotyczy 
to zarówno zebrań, na których doko
nywano wyboru kierownika i jego za
stępcy, jak i podejmowania uchwały o 
przyjęciu nowych członków. W szcze
gólności w wypadku podjęcia uchwały
0 przyjęciu nowego członka Z.A. na
leży przesłać Radzie Adwokackiej wy
ciąg z protokołu zebrania — niezależ
nie od samego protokołu. W dalszym 
ciągu adw. F. Kustos omówił obecny 
sposób prowadzenia spraw cudzoziem
ców dewizowych na pods-tawie zezwo
leń generalnych oraz zezwoleń na pro
wadzenie poszczególnych spraw. Zwró
cił też uwagę na obowiązek przesyła
nia Radzie Adwokackiej właściwych 
zawiadomień w tych sprawach w 
związku z ich ewidencją i sprawoz
dawczością.

Członek Rady Adwokackiej adw. 
Zbigniew J ę d r z e j e w s k i  jako kie
rownik referatu szkoleniowego Rady 
Adwokackiej zwrócił uwagę na ko
nieczność przestrzegania form szkole
nia podanych do wiadomości we 
wkładce do „Palestry” nr 10 z 1966 r.
1 wezwał opieszałe zespoły do udziele
nia odpowiedzi na pismo Rady Adwo
kackiej z dnia 5 października 1973 r.

Wicedziekan Bolesław A n d r y -  
s i a k jako kierownik referatu osobo
wego Rady Adwokackiej omówił za
gadnienia składu osobowego adwoka
tów stwierdzając, że w Izbie katowic
kiej istnieje nadwyżka 13 adwokatów 
w Katowicach i 30 adwokatów w po
wiatach.

Adw. Tadeusz W a l e w s k i  jako 
wizytator Z.A. zwrócił uwagę na po
trzebę uaktywnienia działalności ze
brań członków zespołów i dokonywa
nia przez nie kontroli pracy zawodo

wej. Przypomniał o obowiązku odby
wania corocznie w styczniu zebrania 
sprawozdawczego. Stwierdził nadto, że 
karty ewidencyjne spraw prowadzo
nych przez zespół muszą odzwiercie
dlać na bieżąco gospodarkę finansową 
zespołu. Podkreślił w końcu koniecz
ność stałego upłynniania sum prze
chodnich na koncie 34.

Adw. Jerzy S i e k l u c k i ,  kierow
nik Zespołu Adwokackiego Nr 1 w 
Cieszynie, podzielił się doświadczenia
mi z prób mechanizacji pracy w zespo
le. Kierowany przez niego Zespół ko
rzysta z powielacza i kserografu do 
kopiowania akt, z magnetofonów do 
dyktowania korespondencji na taśmę, 
przepisywaną następnie przez maszy
nistkę, oraz z maszyny do liczenia. Ja
ko wizytator stwierdza powszechne 
przeciążenie personelu biurowego zes
połów pracami związanymi z dykto
waniem pism procesowych i korespon
dencji. Mówca poruszył też sprawę ko
niecznego uregulowania sprawy wyda
wania przez właściwe organa admini
stracyjne zaświadczeń potrzebnych do 
uzyskania zwolnienia klientów od ko
sztów sądowych w związku z częsty
mi zjawiskami wydawania tych za
świadczeń przez niewłaściwe organa i 
o niewystarczającej treści. Zwrócił po
nadto uwagę na konieczność przestrze
gania zasad etyki adwokackiej w spra
wach zastępstw bądź obron prowadzo
nych przez dwóch adwokatów.

Adw. Aleksander B o r e c k i ,  kie
rownik Z.A. Nr 2 w Katowicach, po
parł projekt zorganizowania powielar
ni akt w budynku Sądu Wojewódzkie
go w Katowicach i poinformował o po
zytywnych wynikach doświadczeń ko
rzystania przez członków zespołu z 
magnetofonów, które mogą zastąpić 
dyktafony.

Zastępca Prokuratora Wojewódzkie
go w Katowicach wiceprokurator Jan 
Boboń stwierdził potrzebę spotkań 
kierownictwa Prokuratury Wojewódz
kiej z szerokim aktywem adwokatury 
Izby katowickiej, wyrażając zarazem
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zadowolenie z zaproszenia na naradę 
kierowników Z.A. Ważnym zagadnie
niem jest udział adwokatów w Karnym 
postępowaniu przygotowawczym. Ana
liza tego udziału w skali krajowej za 
czwarty kwartał 1972 r. i pierwszy 
kwartał 1973 r. dała podstawę do sze
regu uwag krytycznych co do postę
powania zarówno adwokatów jak i 
prokuratorów. Należałoby więc podjąć 
odpowiednie współdziałanie dla u- 
sprawnienia obecnego stanu rzeczy 
Mówca podkreślił z uznaniem spadek 
spraw dyscyplinarnych adwokatów w 
Izbie katowickiej, co świadczy o po
prawie pracy adwokatów i właściwym 
doborze nowych kadr. Również posta
wa adwokatów na rozprawach nie bu
dzi w zasadzie zastrzeżeń. W sprawach 
dyscyplinarnych o naruszenie wolno
ści słowa nie ma zakazu stawania pro
kuratorów jako świadków, a kierow
nictwo Prokuratury Wojewódzkiej 
chce być tylko o tym informowane, by 
orientować się w przyczynach wezwań 
prokuratorów.

Dziekan H. Holak podsumował dy
skusję i zapewnił, że Rada Adwokacka 
rozważy dokładnie wypowiedzi wszy
stkich dyskutantów.

2. W dniu 9 lutego 1974 r. zorga
nizowana została przez Kolo ZBoWiD 
przy Radzie Adwokackiej w Katowi
cach akademia z okazji 29 rocznicy 
wyzwolenia Górnego Śląska i Zagłębia. 
Na akademii zostały wygłoszone 2 re
feraty: „Sądownictwo wojskowe w II 
wojnie światowej” oraz „Strategiczne 
założenia wyzwolenia Śląska i Zagłę
bia”. Pierwszy z referatów wygłosił 
zastępca szefa Wojskowego Sądu Gar
nizonowego w Katowicach ppłk. Józef 
Machański, drugi — dziekan adw. ppłk. 
Henryk Holak.

3. W dniu 16 lutego 1971 r. odbyło 
się w lokalu Rady Adwokackiej spot
kanie członków Prezydium Rady Ad
wokackiej z adwokatami emerytami i 
rencistami. Podczas spotkania dziekan 
Rady Adwokackiej adw. Henryk Ho

lak powitał w serdecznych słowach ze
branych adwokatów emerytów i ren
cistów zapewniając ich, że Rada Ad
wokacka żywo interesuje się ich losem 
i popiera wszystkie inicjatywy zmie
rzające do poprawy ich spraw socjal
no-bytowych.

Dziekan wystąpił z inicjatywą wy
dania książkowego pamiętników ad
wokatów Izby katowickiej i zapropo
nował, by Zarząd Koła Emerytów i 
Rencistów zajął się zorganizowaniem 
tej akcji. Poinformował również ze
branych, że Rada Adwokacka zamie
rza zorganizować w Katowicach Klub 
Adwokata.

W imieniu zebranych zabrał głos 
przewodniczący Koła Emerytów i Ren
cistów adw. Tadeusz Walewski. Po
dziękował on Prezydium Rady Adwo
kackiej za zorganizowanie spotkania, 
które jest jednym z dowodów życzli
wego ustosunkowania się Rady Ad
wokackiej do spraw socjalno-byto
wych adwokatów emerytów i renci
stów. Zapewnił ze swej strony, że 
członkowie Koła są wdzięczni za życz
liwy stosunek Rady Adwokackiej do 
wszystkich postulatów i przedsięwzięć 
zmierzających do poprawy ich spraw 
socjalno-bytowych. Oświadczył rów
nież, że Zarząd Koła bardzo chętnie 
zajmie się popularyzowaniem wśród 
swoich członków zamierzeń dziekana 
Rady Adwokackiej i zobowiązuje się 
udzielić ze Iswej strony najdalej idącej 
pomocy w ich realizacji.

Zaznaczyć należy, że Koło Emery
tów i Rencistów w Izbie Katowickiej 
jest dobrze zorganizowane i zarząd je
go pracuje planowo. Liczy ono 88 
członków, z czego 34 członków pracu
je w zespołach adwokackich w ogra
niczonym zakresie, 19 członków pra
cuje w charakterze radców prawnych, 
a reszta, tj. 35 członków nie podjęła 
dodatkowego zatrudnienia. Z ogólnej 
liczby członków Koła 14 emerytów o- 
trzymuje dodatek wyrównawczy do 
emerytury z Funduszu Samopomocy 
Koleżeńskiej.
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4. Pisemny egzamin adwokacki w 
sesji wiosennej przeprowadzony został 
w dniach 14 i 16 marca 1974 r., a ust
ny — w dniach 22 i 23 marca 1974 r.

Egzamin zdawało 11 aplikantów, w 
tym 8 z Izby katowickiej, 2 z Tzby 
opolskiej i i z Izby koszalińskiej. 
Sześć osób złożyło egzamin z wyni
kiem bardzo dobrym, pięć — z wyni
kiem dobrym.

Przedstawiciel Naczelnej Rady Ad
wokackiej stwierdził z uznaniem dó- 
bre przygotowanie kandydatów oraz 
wysoki poziom egzaminu.

5. Na Okręgowym Zjeździe Zrze
szenia Prawników Polskich w Kato
wicach w dniu 24 marca 1974 r. Wice

prezes Zarządu Głównego, Wicemini
ster Sprawiedliwości Tadeusz SKÓRA 
udekorował 34 działaczy ZPP Złotą 
odznaką Z a s ł u ż o n e g o  D z i a ł a 
c z a  ZPP.  Wśród odznaczonych zna
leźli się adwokaci: Jadwiga Aleksan
drowicz, Eugeniusz Cyrański, Aleksan
der Czacki, Teofil Hoppe, Aleksander 
Lipiński, Kazimierz Miksiewicz, Zbig
niew Obalewski, Robert Rudniewski, 
Jerzy Sieklucki, Alfred Stella, Bolesław 
Stempniewicz, Józef Szczeklik, Tadeusz 
Walewski i Jerzy Zdziebkowski.

W imieniu odznaczonych podzięko
wał za zaszczytne wyróżnienie adw. 
Aleksander Czacki.

Adw. Aleksander Czacki

I z b a  k o s z a l i ń s k a

1. S z k o l e n i e  z a w o d o w e .  W 
dniu 30 marca 1974 r. w lokalu Rady 
Adwokackiej w Koszalinie odbyły się 
zorganizowane przez Radę Adwokacką 
kolejne zajęcia szkoleniowe z udzia
łem adwokatów i aplikantów adwoka
ckich prowadzone przez prof. dra Ta
deusza Nowaka, prodziekana Wydzia
łu Prawa i Administracji UAM w Po
znaniu, na temat: „Rola adwokata w 
postępowaniu przygotowawczym”. Wy
kładowca przedstawił m.in. dwa teore
tyczne modele postępowania karnego: 
1) kontradyktoryjne postępowanie 
przygotowawcze plus obowiązujące po
stępowanie jurysdykcyjne i 2) obowią
zujące postępowanie przygotowawcze 
plus zmodernizowane postępowanie ju
rysdykcyjne (bez akt).

2. P r o b l e m  k o s z t ó w  p o 
s t ę p o w a n i a  k a r n e g o .  Na ze
braniu Koła Obrońców Wojskowych w 
dniu 1 grudnia 1973 r. wysunięto w 
dyskusji „zastrzeżenia co do nowych 
przepisów o kosztach w sprawach kar
nych, które w pewnym sensie, jak to 
już sygnalizuje praktyka, mogą wpły
nąć na ograniczenie wnoszenia środ
ków odwoławczych”.

3. W i z y t a  w KW P Z P R .  Dzie
kan Rady Adwokackiej adw. Czesław 
Bielicki złożył w dniu 4 kwietnia 1974 
r. wizytę w KW PZPR w Koszalinie. 
Dziekan przedstawił kierownikowi Wy
działu Administracyjnego Władysławo
wi Orłowskiemu wyniki pracy zawo
dowej i działalności społecznej kosza
lińskiej adwokatury w 1973 r. i zapro
sił go do udziału w tegorocznym Zgro
madzeniu Delegatów. Kierownik Wy
działu interesował się zarówno przed 
stawionym mu sprawozdaniem jak i 
planami działalności w bieżącym roku, 
zwracając m.in. uwagę na zadania po
dejmowane dla uczczenia XXX-lecia 
PRL.

4. W i z y t a  w WK SD. W dniu 
4 kwietnia 1974 r. dziekan Rady Ad
wokackiej złożył wizytę przewodniczą
cemu WK SD, posłowi na Sejm, za
stępcy przewodniczącego WRN w Ko
szalinie Alojzemu Czarneckiemu. W 
toku rozmowy omówiono zagadnienia 
działalności społecznej adwokatów, a 
w szczególności ich udziału w pracach 
rad narodowych. Dziekan zaprosił po
sła Alojzego Czarneckiego do udziału 
w tegorocznym Zgromadzeniu Delega
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tów oraz przedstawił mu rezultaty 
działalności Rady Adwokackiej w Ko
szalinie w 1973 r.

5. P o s i e d z e n i e  R a d y  A d 
w o k a c k i e j .  Rada Adwokacka w 
Koszalinie odbyła kolejne posiedzenie 
w dniu 20 kwietnia 1974 r.

Podjęto przede wszystkim szereg 
decyzji w sprawach osobowych. Omó
wiono też udział Koszalińskiej Izby 
Adwokackiej w obchodach XXX-lecia 
PRL i w związku z tym wystosowano 
w tej sprawie odpowiedni apel.

Przedyskutowano następnie zrefe
rowane przez dziekana adw. Czesława 
Bielickiego założenia programu socjal
nego i postanowiono przedstawić je 
Zgromadzeniu Delegatów.

Sekretarz Rady adw. Dominik Ma- 
ciołek omówił zagadnienia dotyczące 
budowy gmachu zespołów adwokac
kich i Rady Adwokackiej w Koszali
nie.

Kierownik Działu Szkolenia adw.

Leon Kasperski złożył sprawozdanie z 
odbytego egzaminu adwokackiego apl. 
adw. Artura Gerlicha (Człuchów) przed 
Komisją Egzaminacyjną Rady Adwo
kackiej w Katowicach. Adw. Leon 
Kasperski przedstawił także informa
cję o przebiegu odbytej w dniach 30 
i 31 marca 1974 r. w Łańcucie ogólno
polskiej konferencji poświęconej szko
leniu aplikantów adwokackich.

6. S p o t k a n i e  z S e k r e t a 
r z e m  WK SD. Dziekan Rady Adwo
kackiej adw. Czesław Bielicki spotkał 
się w dniu 9 kwietnia 1974 r. w Koło
brzegu z sekretarzem WK SD, człon
kiem Prezydium WRN, przewodniczą
cym Komisji Przestrzegania Prawa i 
Porządku Publicznego WRN w Kosza
linie mgrem Adamem Rusinowskim. 
Podczas spotkania omówiono udział 
adwokatów członków SD w pracach 
samorządu adwokackiego oraz w dzia
łalności rad narodowych.

Adw. Dominik Maciolek

I z b a  ł ó d z k a

L S p o t k a n i e  E g z e k u t y w y  
P O P  z c z ł o n k a m i  P Z P R  w c h o 
d z ą c y m i  w s k ł a d  k o m i s j i  R a 
dy  A d w o k a c k i e j .  W dniu 8.TT. 
1974 r. Egzekutywa POP PZPR Łódz
kiej Izby Adwokackiej w Łodzi, z u- 
działem dziekana Rady dra E. Sin- 
dlewskiego, odbyła spotkanie z człon
kami PZPR działającymi w poszcze
gólnych komisjach Rady Adwokackiej 
w Łodzi.

Tematem zebrania były sprawozda
nia z działalności członków Partii w 
komisjach oraz omówienie zadań na 
przyszłość. Dyskusja podkreśliła ko
nieczność dalszego zaktywizowania 
członków Partii oraz rozszerzenia pro
gramu prac komisji.

2. D y s k u s j a  n a d  p r o b l e m a 
mi  k o d e k s u  r o d z i n n e g o  i o- 
p i e k u ń c z e g o  w R a d z i e  A d w o 

k a c k i e j  w Ł o d z i .  Podejmując ini
cjatywę posła na Sejm Ziemi Łódzkiej 
Jerzego Rachowskiego, Egzekutywa 
POP PZPR Łódzkiej Izby Adwokac
kiej, działając wspólnie z komórkami 
organizacyjnymi stronnictw politycz
nych, zorganizowała w dniu 19 lutego 
1974 r. w  lokalu Rady Adwokackiej w 
Łodzi dyskusję poświęconą ocenie 
praktycznego stosowania przepisów 
k.r.o. W dyskusji prócz adwokatów 
wzięli udział także sędziowie. Celem 
dyskusji było zgromadzenie materia
łów służących do wykorzystania na 
posiedzeniach Sejmowej Komisji 
Spraw Wewnętrznych i Wymiaru 
Sprawiedliwości. Według oceny inicja
tora dyskusji spełniła ona swoje zada
nie.

3. W i z y t a  a d w o k a t ó w  I z b y  
ł ó d z k i e j  u I s e k r e t a r z a  KŁ
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P Z P R .  W dniu 26 lutego 1974 r. ad
wokaci wybrani do Prezydium Zarzą
du Okręgu ZPP w Łodzi: dziekan Ra
dy Adwokackiej w Łodzi dr E. Sind- 
lewski oraz członek Rady Adwokac
kiej adw. Bogdan Schmidt zostali 
przyjęci przez I sekretarza Komitetu 
Łódzkiego PZPR Bolesrawa Koperskie
go. I Sekretarz żywo interesował się 
pracą łódzkich prawników, w tym tak
że adwokatów, w szczególności w dzie
dzinie krzewienia kultury prawniczej 
oraz świadomości prawnej społeczeń
stwa łódzkiego. W spotkaniu uczestni
czył prezes Zarządu Okręgu ZPP mgr 
Jerzy Gawroński.

4. N a r a d a  w Ł ó d z k i e j  R a 
d z i e  Z w i ą z k ó w  Z a w o d o w y c h  
w Ł o d z i .  W dniu 28 lutego 1974 r. 
przedstawiciele adwokatury Izby łódz
kiej wzięli udział w naradzie zorgani
zowanej przez łódzką Radę Związków 
Zawodowych. Przedmiotem narady by- 
by problemy sądownictwa społecznego 
w zakładach pracy. W tej dziedzinie 
Izbę łódzką reprezentuje pięciu adwo
katów: K. Eckersdorf, B. Przybyszew
ska, J. Surynowa, Z. Kosakiewicz i B. 
Schmidt.

5. O t w a r t e  p o s i e d z e n i e  
R a d y  A d w o k a c k i e j  w Ł o d z i .  
W dniu 19 marca 1974 r. odbyło się 
otwarte posiedzenie Rady Adwokac
kiej w Łodzi, poświęcone zagadnie
niom etyki zawodowej oraz analizie 
skarg i zażaleń. Było to drugie z kolei 
otwarte posiedzenie Rady Adwokac
kiej, które dało kolegom-adwokatom 
możliwość kolegialnego uczestniczenia 
w pracach Rady oraz obserwowania 
przebiegu obrad w najbardziej istot
nych sprawach Izby łódzkiej.

Ta forma pracy organów samorzą
du sprzyja czynnemu udziałowi kole
gów w nakreślaniu podstawowych za
łożeń i kierunków pracy, spotkała się 
też z powszechnym uznaniem.

6. W y b o r y  do w ł a d z  ZPP.  
W dniu 21 marca 1974 r. odbyły się

wybory do Zarządu Okręgu Łódzkie
go Zrzeszenia Prawników Polskich w 
Łodzi.

Spośród adwokatów Izby łódzkiej 
do władz Zrzeszenia zostali wybrani: 
Alicja Dorobczyńska, Janina Kruszew
ska, Zygmunt Deczyński, Sławomierz 
Janiszewski, dr Eugeniusz Sindlewski, 
Bogdan Schmidt i Eugeniusz Zobel.

Dziekan Rady Adwokackiej został 
wybrany wiceprezesem Zarządu Okrę
gu, a członek Rady Adwokackiej adw. 
Bogdan Schmidt — sekretarzem Pre
zydium.

7. O t w a r t e  z e b r a n i e  P O F  
P Z P R  I z b y  ł ó d z k i e j .  W dniu 29 
marca 1974 r. odbyło się otwarte ze
branie POP PZPR Łódzkiej Izby Ad
wokackiej w Łodzi. Na zebranie przy
był II sekretarz KŁ PZPR dr Kazi
mierz Łukaszewski, który wygłosił ob
szerny referat na temat problematyki 
społeczno-gospodarczej naszego kraju 
oraz podstawowych założeń rozwoju 
Łodzi w latach przyszłych. Dr Łuka
szewski udzielał odpowiedzi na szereg 
pytań obecnych osób. Mówca podkre
ślił znaczenie nowych zadań społecz
no-gospodarczych oraz potrzebę umie
jętności myślenia nowoczesnymi kate
goriami, wybiegającymi naprzód. Ten 
rodzaj myślenia powinien cechować 
działaczy politycznych, społecznych i 
gospodarczych w powiązaniu z ich dys
cypliną oraz poświęceniem i poczu
ciem odpowiedzialności w dziedzinie 
realizowanych zadań.

Zebraniu przewodniczył I sekretarz 
POP PZPR Izby Łódzkiej adw. Jan 
Kielan. W zebraniu udział wzięli kie
rownik Wydziału Administracyjnego 
KŁ PZPR mgr Jacek Surmacki oraz 
członek Plenum KŁ PZPR prezes Są
du Wojewódzkiego w Łodzi mgr Je
rzy Gawroński.

8. Z e b r a n i e  k i e r o w n i k ó w  
z e s p o ł ó w  a d w o k a c k i c h  I z b y  
ł ó d z k i e j .  W dniu 30 marca 1974 r. 
odbyło się w lokalu Rady Adwokac
kiej w Łodzi kolejne zebranie kierów-
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ników zespołów • adwokackich Izby 
łódzkiej, na którym omawiano aktual
ne problemy adwokatury tej Izby. W 
zebraniu wziął udział sędzia Sądu Wo
jewódzkiego A. Józefowicz, konty
nuując w ten sposób zapoczątkowany 
cykl spotkań wzajemnych przedstawi
cieli sądownictwa i adwokatury okrę
gu łódzkiego.

9. O d z n a c z e n i a  a d w o k a 
t ó w  I z b y  ł ó d z k i e j .  Odznaką Z a- 
s ł u ż o n e g o  D z i a ł a c z a  L i g i  Ko 
b i e t  zostały odznaczone koleżanki: 
Irena Dogiel-Pionkowska, Regina

Dzięgielewska-Deczyńska oraz Janina 
Wojciechowska.

Złotymi odznakami Z a s ł u ż o n e 
go  D z i a ł a c z a  Z P P  zostali odzna
czeni koledzy-adwokaci: dr E. Sind- 
lewski, dziekan Rady Adwokackiej w 
Łodzi, oraz Z. Prądzyńska, F. Lach i 
J. Obuchowicz.

Odznaką „10 L a t  w S ł u ż b i e  
N a r o d u ” odznaczeni zostali adwoka
ci J. Pruszyński i W. Tyma.

Adw. Juliusz Leszczyński

I z b a  p o z n a ń s k a

1. W dniach 18 lutego i 5 marca 
1974 r. w lokalach Rady odbyły się 
należące już do tradycji coroczne 
s p o t k a n i a  P r e z y d i u m  R a d y  
A d w o k a c k i e j  i aktywu partyjne
go adwokatury z Kierownictwem Sądu 
Wojewódzkiego w Poznaniu z Preze
sem drem Lechem Domeradzkim na 
czele oraz z Kierownictwem Prokura
tury Wojewódzkiej w Poznaniu z Pro
kuratorem Wojewódzkim drem Woj
ciechem Kłosem na czele.

W obu spotkaniach wzięli udział 
przedstawiciele Komitetu Wojewódz
kiego PZPR w Poznaniu.

Wstępną podstawę dyskusji stano
wiły spostrzeżenia i dezyderaty adwo
katów zebrane w toku pracy Komisji 
do spraw współpracy z organami wła
dzy, przedstawione przez jej przewod
niczącego. W toku dyskusji i żywej 
wymiany poglądów stwierdzono, że w 
zasadzie współpraca adwokatury za
równo z sądami jak i prokuraturami 
układa się zgodnie i bezkonfliktowo.

Prezes Sądu Wojewódzkiego oraz 
Prokurator Wojewódzki stwierdzili, że 
postulaty adwokatury dotyczące wy
znaczania terminów rozpraw, przepisy
wania akt, wzywania na końcowe 
przesłuchania itp. zostaną w miarę 
możliwości spełnione.

Również Rada Adwokacka rozważy 
szczegółowo uwagi podniesione pod 
adresem adwokatury w toku dyskusji.

Zarówno Prezes Sądu Wojewódz
kiego jak i Prokurator Wojewódzki 
przekazali zebranym obszerne i wy
czerpujące informacje dotyczące pracy 
i problemów nurtujących podległe im 
organa — ze szczególnym uwzględnie
niem spraw mających znaczenie dla 
współpracy z adwokatami. Ustalono, że 
ścisła, konstruktywna współpraca or
ganów samorządowych adwokatury z 
kierownictwem sądów i prokuratury 
jest bardzo ważna i przyczynia się dc 
podniesienia na wyższy .poziom wy
miaru sprawiedliwości, tego zasadni
czego celu, do realizowania którego za
interesowane strony zostały powołane.

W toku spotkania stwierdzono ko
nieczność kontynuowania tego rodza
ju spotkań, z tym tylko zastrzeżeniem, 
że należałoby je poprzedzić spotka
niem ścisłego grona przedstawicieli są
downictwa, prokuratury i adwokatury, 
którzy przygotowaliby konkretny pro
gram dyskusji w szerszym gronie 
przedstawicieli organów wszystkich 
trzech pionów wymiaru sprawiedliwo
ści. Ze strony Sądu Wojewódzkiego, 
Prokuratury Wojewódzkiej oraz Rady 
Adwokackiej powołano 3-osobowe ze
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społy,. mające za zadanie uzgadnianie 
na bieżąco nasuwających się proble
mów.

2. Z j a z d  a d w o k a t ó w  w i e l 
k o p o l s k i c h .  Rada Adwokacka w 
Poznaniu, włączając się w nurt ogól
nokrajowych uroczystości związanych 
z XXX-leciem PRL, zorganizowała w 
dniach 19 i 20 kwietnia 1974 r. Zjazd 
adwokatów wielkopolskich, poświęco
ny uczczeniu tej podniosłej rocznicy.

Zjazd miał charakter bardzo uro
czysty, szczególnie podkreślony udzia
łem delegacji zagranicznych przedsta
wicieli organów adwokatury z miast 
współpracujących z Poznaniem, a mia
nowicie z Brna (3 osoby), Cottbusu (3 
osoby) i Plovdiwu (4 osoby).

Oficjalne powitanie przybyłych de
legacji przez Prezydium Rady Adwo
kackiej i Egzekutywę POP odbyło się 
w dniu 19 kwietnia 1974 r. w godzi
nach przedpołudniowych w lokalach 
Rady. W powitaniu tym wziął udział 
Wiceprezes Naczelnej Rady Adwoka
ckiej adw. dr Zdzisław Krzemiński.

Wstępne spotkanie z gośćmi zagaił 
dziekan adw. Stanisław Ma c . i e j e  w- 
s k i, witając serdecznie przybyłych 
gości i dziękując im za przybycie, a 
następnie w krótkim omówieniu za
poznał gości z organizacją i zadaniami 
adwokatury PRL. Z kolei przewodni
czący przybyłych delegacji, dziękując 
za zaproszenie i nawiązanie ściślej
szych kontaktów, przekazali zebranym 
informacje o organizacji i zadaniach 
adwokatury w ich krajach.

Zgodnie z programem właściwe o- 
brady Zjazdu rozpoczęły się w sali se- 
syjnej w Urzędzie Wojewódzkim w 
Poznaniu. Zjazd zaszczycili swą obec
nością: Wiceminister Sprawiedliwości 
Adam Zborowski, Prezes Naczelnej 
Rady Adwokackiej adw. Zdzisław 
Czeszejko, Kierownik Wydziału Admi
nistracyjnego KW PZPR w Poznaniu 
dr Olgierd Samoliński, Wiceprezes Na
czelnej Rady Adwokackiej adw. dr 
Zdzisław Krzemiński, Przewodniczący 
WK SD Kazimierz Nowakowski, Wi

ceprzewodniczący WK ZSL Tomasz 
Malinowski, Wicewojewoda Poznański 
Romuald Zysnarski, Wiceprezydent m. 
Poznania Zbigniew Kmieciak, Kierow
nictwa Sądów i Prokuratur, 3-oscbo- 
wa delegacja adwokatury czechosło
wackiej z drem Aloisem Grumlikiem 
na czele, 3-osobowa delegacja adwoka
tury Niemieckiej Republiki Demokra
tycznej z adw. Norbertem Jakobem na 
czele, 4-osobowa delegacja adwokatu
ry bułgarskiej z adw. Magdą Pantche- 
wą na czele i cała adwokatura wiel
kopolska.

Zjazd otworzył dziekan Rady adw. 
S. M a c i e j e w s k i ,  witając zapro
szonych gości i przybyłych adwoka
tów członków Izby.

Dziekan Rady wygłosił przemówie
nie okolicznościowe poświęcone omó
wieniu tych historycznych, brzemien
nych w skutki zdarzeń dziejowych, 
które umożliwiły nam odzyskanie nie
podległości i budowanie ustroju spra
wiedliwości społecznej, a obecnie dają 
powód do radości i dumy z osiągnię
tych sukcesów. Szczególnie podkreślił 
dziekan osiągnięcia uzyskane przez 
Wielkopolan i mieszkańców Poznania, 
dodając poza tym, że adwokatura poz
nańska zebrała się właśnie po to, że
by na własnej uroczystości zamanife
stować swe uczucia jedności z całym 
społeczeństwem Wielkopolski.

Następnie dziekan Rady udzielił 
głosu I Sekretarzowi POP PZPR adw. 
M. K o k o c i ń s k i e m u ,  który wy
głosił referat pt. „XXX-lecie PRL’-, 
przyjęty z zainteresowaniem przez u- 
czestników Zjazdu.

Z kolei dziekan Rady adw. M a- 
c i e j e w s k i  wygłosił referat pt. „Ad
wokatura wielkopolska w XXX-leciu 
PRL”, którego tezy w skrócie przed
stawiają się następująco:

Adwokatura wielkopolska podjęła 
na nowo swoją działalność zaraz po 
ustaniu okupacji, tj. z początkiem 1945 
r., w stanie liczbowym znacznie 
zmniejszonym wskutek eksterminacyj
nej działalności okupanta hitlercw-
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skiego. Początkowo liczyła ona 324 
członków. Liczba ta z biegiem lat ro
sła i obecnie oscyluje wokół liczby 400 
adwokatów. Równolegle zwiększał się 
także procentowy przyrost kobiet.

Od 1945 r. zostało skreślonych z li
sty adwokatów Izby poznańskiej 242 
kolegów, w większości wskutek śmier
ci.

W 1964 r. wprowadzono w drodze 
ustawodawczej zakaz łączenia zawodu 
adwokata wykonującego praktykę z 
jakimkolwiek stanowiskiem pozaad- 
wokackim. Z wpisanych wówczas na 
listę 432 kolegów — 295 opowiedziało 
się za praktyką adwokacką.

W roku 1952 wprowadzono po raz 
pierwszy zespoły adwokackie jako do
skonalszą formę organizacyjną wyko
nywania zawodu adwokata. Przystą
piła do niej cała adwokatura z wyjąt
kiem 7 kolegów, którzy nadal prowa
dzili prywatne kancelarie.

Od 1964 r. po dzień dzisiejszy moż
na wykonywać zawód adwokata tylko 
w zespole adwokackim.

Początkowo było 18 zespołów; licz
ba ta wzrosła w 1953 r. do 26. Obec
nie mamy 44 zespoły, z czego 12 w m. 
Poznaniu, a w miastach powiatowych, 
będących siedzibami sądów powiato
wych, 32 zespoły. Powołanie zespołów 
adwokackich wymagało przede wszy
stkim odpowiednich pomieszczeń. 
Trudności stopniowo przezwyciężano, 
wydając na to z funduszów samorządu 
adwokackiego około 3.373.800 zł. Obec
nie są niestety jeszcze nieliczne ze
społy, i to przeważnie pozapoznańskie, 
które działają w nieodpowiednich 
warunkach lokalowych.

Stopniowo pogłębiał się coraz bar
dziej duch zespołowości wśród adwo
katów, a również ludność uznała zes
poły za odpowiednią dla siebie formę 
korzystania z usług prawnych.

Obok adwokatów zespolonych ma
my prawie 25% całej adwokatury na 
stanowiskach radców prawnych, któ
rzy działalnością swą chronią interesy

prawne uspołecznionych zakładów pra
cy.

Od roku 1952 działa w adwokaturze 
Fundusz Samopomocy Koleżeńsiciej, u- 
dzielający zapomóg kolegom na wy
padek niemożności wykonywania za
wodu wskutek starości, inwalidztwa 
czy choroby. Zapomogi te były począt
kowo dorywcze i okresowe, obecnie 
zaś są one stałym uzupełnieniem ofi
cjalnych rent i emerytur do kwoty 
2.400 zł miesięcznie dla adwokatów i 
1 200 zł miesięcznie dla pozostających 
po nich członków rodziny. Obecnie z 
Funduszu tego korzysta u nas 49 ko
legów oraz 42 wdowy i sieroty.

Niezależnie od Funduszu Samopo
mocy Koleżeńskiej działa przy Radzie 
Adwokackiej Fundusz Pośmiertny, 
który w razie śmierci adwokata wy
płaca rodzinie zmarłego 30.000 z:.

Przy Radzie Adwokackiej istnieje 
też Kasa Pożyczkowo-Zapomogowa, 
działająca na zasadzie dobrowolności 
członkostwa.

Dopływ młodych kadr do adwoka
tury odbywa się zasadniczo przez apli
kację adwokacką. Liczba aplikantów 
adwokackich w roku 1945 wynosiła 14 
osób, następnie zaś wahała się od 10 
w 1947 r. do 42 w 1954 r. Obecnie ma
my 30 aplikantów. Aplikanci są szko
leni w zespołach adwokackich pod kie
runkiem wyznaczonego przez kierow
nika zespołu patrona, a oprócz tego 
przez Radę Adwokacką na cotygodnio
wych wykładach.

Podnoszenie poziomu zawodowego 
ogółu adwokatów, zwane doskonale
niem zawodowym, przybierało w okre
sie 30 lat różne formy. Obecnie pro
wadzone jest szkolenie w ramach ze
społów adwokackich lub w grupach 
zespołów, a ponadto organizowane są 
szkolenia zamknięte (dwu - lub trzy
dniowe), jeden lub dwa razy w ciągu 
roku.

Stojąca na straży etyki zawodu ad
wokackiego Komisja Dyscyplinarna 
rozpatrzyła w okresie minionego 30-le- 
cia ogółem 427 spraw; w liczbie tej za
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pad!y orzeczenia uniewinniające w 135 
wypadkach, udzielono 139 upomnień, 
88 nagan, wymierzono 10 kar pienięż
nych, zawieszono w 50 wypadkach wy
konywanie zawodu, w 5 sprawach po
zbawiono prawa wykonywania zawo
du adwokackiego, w jednym orzeczo
no przeniesienie siedziby i w jed
nym wydalenie z adwokatury.

Organy samorządu adwokackiego, 
ukonstytuowane samorzutnie 2 maja 
1945 r., zastąpione zostały przez po
wołane organy w drodze nominacji 
przez Ministra Sprawiedliwości. Od 
roku 1956 organy te powoływano i 
zmieniano na podstawie bezpośred
nich wyborów na zgromadzeniu ogółu 
adwokatów Izby. Od roku 1964 w y 
bory te dokonywane są przez delega
tów wybieranych przez zespoły adwo
kackie i przez adwokatów wpisanych 
na listę, lecz nie wykonujących zawo
du w zespole. Kadencja trwa obecnie 
3 lata.

Obok pracy zawodowej adwokatu
ra poznańska od chwili odzyskania 
niepodległości włączyła się czynnie w 
nurt życia społeczno-politycznego. Ad
wokaci poznańscy byli członkami Kra
jowej Rady Narodowej, Sejmu, rad 
narodowych wszystkich szczebli, człon
kami komitetów Frontu Jedności Na
rodu, działaczami organizacji maso 
wych, v takich jak Towarzystwo Przy
jaźni Polsko-Radzieckiej, Liga Obrony 
Kraju, Zrzeszenie Prawników Polskich 
itd.

Wielu adwokatów należy do partii 
i stronnictw politycznych. Przy Radzie 
Adwokackiej działa Podstawowa Or
ganizacja Partyjna jako inspirator 
wielu jej decyzji. Działają także Koła 
grupujące adwokatów-członków Zjed
noczonego Stronnictwa Ludowego i 
Stronnictwa Demokratycznego.

Za swoją pracę polityczną i spo
łeczną oraz zawodową wielu adwoka
tów uzyskało zaszczytne i wysokie od
znaczenia państwowe, zarówno woj
skowe jak i cywilne, honorowe odzna
ki wojewódzkie i miasta Poznania, a

także liczne odznaczenia honorowe na
dawane przez organizacje masowe.

Referatem dziekana zakończono 
pierwszy dzień obrad Zjazdu. W go
dzinach wieczornych wszyscy uczest
nicy Zjazdu wraz z zaproszonymi gość
mi wzięli udział w przedstawieniu o~ 
pery „Straszny Dwór” Moniuszki w 
Teatrze Wielkim w Poznaniu.

Po przedstawieniu trzy zespoły ad
wokackie poznańskie (Zespół * Nr 7, 
Zespół Nr 13 i Zespół Nr 14) gościły 
w swych lokalach delegacje zagranicz
ne, zapoznając Kolegów czeskich, buł
garskich i niemieckich z warunkami 
pracy i organizacją pracy zespołowej.

W dniu 20 kwietnia 1974 r. podjęto 
dalsze obrady Zjazdu. Dziekan wezwał 
na wstępie do uczczenia minutą ciszy 
pamięci Kolegów, którzy opuścili na
sze szeregi w minionym XXX-leciu.

Następnie zabrał głos Wiceminister 
Sprawiedliwości Adam Z b o r o w s k i ,  
który wskazał na wyjątkowo wielki 
wkład adwokatury poznańskiej w sze
roko pojętym wymiarze sprawiedliwo
ści, wielką aktywność środowiska i je
go społeczne zaangażowanie. Z wiel
kim aplauzem przyjęto oświadczenie 
Wiceministra, że można mówić nie tyl
ko o udziale adwokatury wielkopol
skiej jako jednym ze współczynników 
wymiaru sprawiedliwości, ale i o 
współpartnerstwie.

Wiceprezes NRA adw. dr Z. K r z e 
m i ń s k i ,  po zabraniu głosu w imie
niu Prezydium NRA i Prezesa adw. Z. 
Czeszejki, podkreślił wielką prężność 
Izby poznańskiej zaznaczając, że nie 
przypadkiem właśnie ta Izba rozpoczę
ła jako pierwsza w kraju obchody 
XXX-lecia PRL.

Następnie dziekan Rady udzielił 
kolejno głosu przewodniczącym dele
gacji adwokatów: z Brna — drowi 
Aloisemu G r u m l i k o w i ,  z Plovdi- 
wu — adw. Magdzie P a n t c h e w e j  
i z Cottbusu — adw. Norbertowi J a-

8 - - P a le s tr a
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k o b o w i, którzy wygłosili krótkie 
przemówienia, podkreślając w nich 
szczególną serdeczność przyjęcia i bra
terskie więzy łączące ich z przyjaciół
mi z Polski.

W następnym punkcie programu 
Wicedziekan Rady adw. dr Stanisław 
W ą s o w i c z  omówił w swym refera
cie rozwój prawa karnego w XXX- 
leciu PRL, a członek Rady adw. Wi
told K n o p p e k  —■ rozwój prawa cy
wilnego w XXX-leciu PRL.

Bezpośrednio po zamknięciu obrad 
Zjazdu zaproszeni goście, delegacje 
zagraniczne oraz Prezydium Rady zio- 
żyli hołd poległym za wolność bohate
rom, składając wieńce przed pomni
kiem na Cytadeli Poznańskiej i pom
nikiem Powstańców Wielkopolskich.

Prezydium Rady podejmowało w 
godzinach popołudniowych zaproszo
nych gości i delegacje zagraniczne na

uroczystym bankiecie w salach hotelu 
„Merkury”. Natomiast w godzinach 
wieczornych w salach hotelu „Merku
ry” zorganizowano z okazji Zjazdu 
wieczór taneczny, na którym jeszcze 
raz spotkali się poza zaproszonymi 
gośćmi licznie zebrani członkowie Izby. 
Wieczór upłynął w miłej, koleżeńskiej 
i serdecznej atmosferze.

W dniu 21 kwietnia Prezydium Ra
dy zorganizowało dla członków dele
gacji zagranicznych zwiedzanie auto
karem miasta Poznania oraz wyjazd 
na teren województwa w celu poka
zania cenniejszych zabytków regionu. 
Po powrocie z tej miłej wycieczki de
legacje zagraniczne pożegnano w loka
lach Rady, wręczając im pamiątkowe 
upominki.

Adw. Lesław Runge

I z b a  r z e s z o w s k a

1. Z o b o w i ą z a n i a  a d w o k a 
t u r y  r z e s z o w s k i e j  d l a  u c z 
c z e n i a  X X  X-1 e c i a  P o l s k i  L u 
d o w e j .  W związku ze zbliżającym 
się jubileuszem XXX-lecia Polski Lu
dowej Rada Adwokacka, po przepro
wadzonej na wniosek I sekretarza 
POP PZPR Rady Adwokackiej dysku
sji co do sposobu uczczenia tego jubi
leuszu przez adwokaturę rzeszowską, 
uchwalą z dnia 11 kwietnia 1974 r. po
stanowiła wezwać wszystkie zespoły 
adwokackie, adwokatów radców praw
nych oraz adwokatów emerytów i ren
cistów do:
1) przyspieszenia realizacji apelu Ra

dy z dnia 28 grudnia 1973 r., za
wartego z uchwale Rady z tejże 
daty, o ofiarowanie książek dla 
Towarzystwa Łączności z Polonią 
Zagraniczną „Polonia” w Warsza
wie;

2) rozszerzenia kontaktów ze wszyst
kimi Domami Dziecka na terenie 
województwa w zakresie uregulo

wania stanu prawnego wychowan
ków Domów Dziecka;

3) rozszerzenia akcji dalszego fundo
wania książeczek mieszkaniowych 
dla wychowanków Domów Dzie
cka, uznając tę akcję za perma
nentną i stalą;

4) złożenia przez każdego członka Iz
by — z wyjątkiem adwokatów- 
-rencistów i emerytów — jednora
zowej składki na Centrum Zdro
wia Dziecka w kwocie nie mniej
szej niż 190 zł.

Na powyższy apel Rady wszystkie 
zespoły Izby przesłały już do dnia 23 
kwietnia 1974 r. pod adresem Rady i- 
mienny wykaz adwokatów-członków 
tych zespołów, którzy zdeklarowali się 
wpłacić kwotę po 100 zł każdy i kwo
tę tę faktycznie wpłacili, tak że na ra
chunek Rady Adwokackiej w PKO w 
Rzeszowie Nr konta 9-9-1713 wpłynęła 
z tego tytułu kwota 15.400 zł.

Wpłacają składki na ten cel rów
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nież adwokaci-radcowie prawni i w 
związku z tym Rada w najbliższych 
dniach przekaże kwotę około 20.000 zl 
na właściwy rachunek budowy Cen
trum Zdrowia Dziecka w Warszawie.

Ten spontaniczny odruch społeczno
ści adwokackiej Izby rzeszowskiej 
świadczy o właściwym stosunku naszej 
palestry do wszelkich poczynań władz 
samorządowych adwokatury dla ucz
czenia jubileuszu XXX-lecia Polski 
Ludowej.

Wpływają też książki; przeciętnie 
każdy adwokat zadeklarował 10 pozy
cji wydawniczych. Zakłada się też do
datkowe książeczki mieszkaniowe dla 
najmłodszych przebywających w Pań
stwowych Domach Dziecka. Już pierw
sze wyniki realizacji apelu Rady w 
tym względzie wskazują na to, że u- 
chwala Rady zostanie wykonana jesz
cze w miesiącu maju 1974 r.

Niezależnie od tej formy czynów 
adwokatury rzeszowskiej adwokaci 
złożyli deklarację o gotowości prze
pracowania odpowiedniej liczby godzin 
w czynach społecznych przy pracach 
związanych z uporządkowaniem mia
sta, a w szczególności terenów nad 
rzeką Wisłok jak również wokół no
wo wzniesionych gmachów urzędów i 
instytucji.

Rada Adwokacka w Rzeszowie, 
chcąc wyrazić uznanie i podziękowanie 
adwokatom naszej Izby za ich pracę 
zawodową, społeczną i polityczną w 
okresie XXX-lecia PRL, wystąpiła do 
Prezydium Wojewódzkiej Rady Naro
dowej w Rzeszowie o przyznanie 32 
odznak „Zasłużony dla województwa 
rzeszowskiego”.

2. Z b i ó r k a  k s i ą ż e k  d l a  F i 
l i i  U n i w e r s y t e t u  M a r i i  Cu-  
r i e-S k ł o d o w s  k i e j w R z e s z o 
w i e  o r a z  d l a  T o w a r z y s t w a  
„ P o l o n i a ”. Rada Adwokacka w 
Rzeszowie podjęła ostatnio szereg 
czynnych inicjatyw w zakresie pracy 
społecznej, kulturalnej i politycznej, 
a między innymi przeprowadziła akcję 
w zakresie zbiórki książek prawni
czych i z innych dziedzin naukowych 
celem przekazania ich powstającym 
bibliotekom przy Filii Uniwersytetu 
Marii Curie-Skłodowskiej w Rzeszo
wie, jak również Towarzystwu „Polo
nia”.

W wyniku tej akcji zebrano kilka 
tysięcy tomów cenych książek, przed
stawiających dużą wartość nie tylko 
naukową, ale także pieniężną.

W akcji tej uczestniczyły wszystkie 
zespoły adwokackie naszej Izby oraz 
poszczególni jej członkowie, którzy da
li dowód dużego zrozumienia potrzeb 
nowo powstającej placówki naukowej 
w Rzeszowie, jak również rodaków 
przebywających za granicą.

Władze uniwersyteckie podziękowa
ły ofiarodawcom, wysyłając do nich 
odpowiednie listy oraz wydając publi
kację z imiennym wykazem wszyst
kich darczyńców.

Nadmienić należy, że Rada Rze
szowska jest członkiem wspierającym 
obu tych instytucji i ze swoich funkcji 
członkowskich, jak wynika z powyż
szych czynów, wywiązuje się należy
cie.

Adw. Mieczysław Cincio

I z b a  s z c z e c i ń s k a

Z inicjatywy Rady Adwokackiej w 
Szczecinie zorganizowane zostało przez 
Izbę zielonogórską i Izbę szczecińską 
w dniach 19—22 kwietnia br. semina
rium szkoleniowe obejmujące następu
jącą problematykę:

1. „Ekspertyza psychiatryczna — ob
szar i granice wątpliwości” — Os
wald Danielak, lek. specjał, psy
chiatra, ordynator w Państw. Szpi
talu Psychiatrycznym w Obrzycach.

2. „Współczesne socjologiczne teorie
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przestępczości” — dr Jan Włodarek 
z Instytutu Socjologii UAM w Poz
naniu.

3. „Spółdzielcze prawo do lokalu w as
pekcie spadku i rozwodu” — adw. 
Lesław Myczkowski z Warszawy.

4. „Terminy nieostre w k.p.k.” — adw. 
dr Roman Łyczywek ze Szczecina.

5. „Zagadnienia odpowiedzialności kar
nej lekarza za skutki zabiegu” — 
adw. Zenon Matlak ze Szczecina. 
Uczestnicy seminarium spotkaii się

z posłem na Sejm mgrem Henrykiem
Stawskim, sekretarzem WTK SD w Zie

lonej Górze, który omówił prace Sej
mu nad perspektywicznym programem 
budownictwa mieszkaniowego oraz od
powiadał na pytania z różnych dzie
dzin prawotwórczej działalności Sej
mu.

W zajęciach uczestniczyło 33 adwo
katów i 6 aplikantów adwokackich 
Izby szczecińskiej. Z ramienia Prezy
dium NRA uczestniczył w seminarium 
sekretarz NRA adw. Edmund Mazur.

Adw. J. 7.

1 z b n w r u d a w s k a

Adw okat
W ło d zim ie rz  H arkaw y

W dniu 21 grudnia 1973 r. zmarł we 
Wrocławiu adw. Włodzimierz Harka
wy, współzałożyciel i pierwszy kie
rownik oraz długoletni członek Zespo
łu Adwokackiego Nr 3 we Wrocławiu.

Jeszcze czynny poprzedniego dnia 
na salach sądowych, nieoczekiwanie 
zaniemógł i mimo bezzwłocznej pomo
cy lekarskiej zmarł, okrywając żałobą 
adwokaturę dolnośląską, której był 
jedną z najbardziej barwnych postaci.

Wniósł do zawodu ogromni doś
wiadczenie życiowe, rzetelną wiedzę, 
znakomitą orientację prawną i sytua
cyjną, wielkie poczucie humoru, które
go przejawy krążą wśród kolegów ja
ko stale powtarzane anegdoty. Potra
fił w jednej chwili rozładować niejed
nokrotnie napięte konflikty.

Czuły na nieszczęścia, śpieszył chęt
nie ludziom z pomocą, której potrzebę 
udzielenia dyktowało Mu gorące serce 
obrońcy.

W Zespole osoba Jego była pow
szechnie uznana.

Nie ograniczał się jedynie do wy

konywania zawodu. Swoją wiedzę i 
doświadczenie przekazywał aplikan
tom, z których niejeden kształtował 
swą osobowość pod jego poważnym, 
pełnym dla nich życzliwości wpływem.

W pracy samorządu pełnił w róż
nych okresach rozmaite funkcje: kie
rownika Zespołu, wizytatora zespołów, 
zastępcy rzecznika dyscyplinarnego, 
wykładowcy w szkoleniu aplikantów, 
egzaminatora, współautora pierwszego 
regulaminu funduszu socjalnego. Nale
żał do tych, na których władze samo
rządowe liczyć zawsze mogły.

Przedwcześnie zmarły w wieku 63 
lat, zyskał sobie u tych, z którymi się 
stykał, wiele uznania i sympatii. 
Skromnym tego potwierdzeniem był 
bardzo liczny udział w uroczystości 
pogrzebowej koleżanek i kolegów-ad- 
wokatów, przedstawicieli sądów i pro
kuratur oraz ludzi spoza zawodu praw
niczego.

Cześć Jego pamięci.

Adw. Jerzy Sobczak


